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BRONCHIAL ASTHMA AS A PROBLEM OF OCCUPATIONAL PATHOLOGY 
(CLINICAL CASE)
A. V. Basanets, O. V. Ermakova
State Institution «Kundiiev Institute of Occupational Health of  the National Academy of Medical Sciences of Ukraine, 
Kyiv, Ukraine

Abstract. Aim of the study: to analyze a clinical case of occupational bronchial asthma in a librarian with many years of 
experience, which was diagnosed in the Clinic of occupational diseases of the State Institution «Kundiiev Institute of 
Occupational Health of the National Academy of Medical Sciences of Ukraine». Materials and research methods: Patient`s 
medical history, results of clinical, radiological, laboratory and functional examinations. Research results. The examined 
patient B., 63 years old, worked as a librarian for more than 40 years. The diagnosis was established: Bronchial asthma, ІІІ 
stage, moderate-severe course, uncontrolled, persistent, phase of exacerbation, basal and lower lobe pneumosclerosis, 
pulmonary insufficiency І-ІІ stage. Year-round allergic rhinitis — occupational diseases (in the profession for more than 
40 years, has been in contact with dust of plant and animal origin) Diagnoses are confirmed by physical examination data, 
results of clinical laboratory, functional and imaging examination, and data on working conditions. Conclusion: An 
analysis of epidemiological data on occupational bronchial asthma in Ukraine in recent years has shown a decrease in the 
incidence, while this indicator is increasing throughout the world. Given the current situation, special attention should be 
paid to the need for a serious improvement in the training of family doctors, therapists and pulmonologists in occupational 
pathology. Improving the quality of preliminary (hiring) and periodic medical examinations is of great importance for 
improving the diagnosis of occupational bronchial asthma.
Key words: occupational bronchial asthma, allergic rhinitis, allergens.

Angela V. Basanets
State Institution «Kundiiev Institute of Occupational Health |

of the National Academy of Medical Sciences of Ukraine, Kyiv, Ukraine
Head of the department of occupational pathology

Corresponding member of NAMS of Ukraine, professor
75, Saksaganskogo str., 01033, Kyiv, Ukraine

a_basanets@meta.ua
Аsthma and Allergy, 2021, 3, P.  56–60.

БРОНХИАЛЬНАЯ АСТМА КАК ПРОБЛЕМА ПРОФЕССИОНАЛЬНОЙ ПАТОЛОГИИ 
(КЛИНИЧЕСКИЙ СЛУЧАЙ)
А. В. Басанец, О. В. Ермакова 
Государственное учреждение «Институт медицины труда имени Ю. И. Кундиева 
Национальной академии медицинских наук Украины», Киев, Украина

Резюме. Цель исследования: проанализировать клинический случай профессиональной бронхиальной астмы у 
библиотекаря с многолетним стажем, который был диагностирован в клинике профессиональных заболеваний 
Государственного учреждения «Институт медицины труда имени Ю.И. Кундиева Национальной академии меди-
цинских наук Украины». Материалы и методы исследования: История болезни пациентки Б., результаты клини-
ческих, рентгенологических, лабораторных и функциональных исследований. Результаты исследования. 
Обследованная пациентка Б., 63 лет, больше 40 лет работала библиотекарем. Установлен диагноз: бронхиальная 
астма, ІІІ ст., средне-тяжелое течение, неконтролируемая, персистирующая, фаза затихающего обострения, при-
корневой и нижнедолевой пневмосклероз, ЛН І-ІІ ст. Круглогодичный аллергический ринит — заболевания 
профессиональные (в профессии больше 40 лет, контактировала с пылью растительного и животного происхож-
дения). Диагнозы подтверждены данными физикального обследования, результатами клинико-лабораторных, 
функциональных и визуализационных методов исследования, данными об условиях труда. Выводы. Анализ эпи-
демиологических данных по профессиональной бронхиальной астме в Украине за последние годы показал сни-
жение заболеваемости, тогда как во всём мире этот показатель увеличивается. При существующей ситуации сле-
дует обратить особое внимание на необходимость серьезного усовершенствования подготовки семейных врачей, 
терапевтов и пульмонологов по вопросам профессиональной патологии. Большое значение для улучшения 
диагностики профессиональной бронхиальной астмы имеет усовершенствование качества проведения предвари-
тельных (при приеме на работу) и периодических медицинских осмотров.
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